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Tömegsír-feltárások a Vajdaságban is 
Az 1944-es tömegsírok felkutatására alakult állami bizottság munkájának súlypontja az idén Vajdaságra 
tevődik át – Az állami bizottság képviselőit fogadta Egeresi Sándor a Vajdasági Képviselőház elnöke és 
Pásztor István, tartományi kormány alelnöke 
 
Vajdaság minden eszközzel segíteni fogja az 1944-es tömegsírok felkutatására alakult állami bizottság 
munkáját. Az idén hivatalosan megkezdődhet a tartományban is az ártatlan áldozatokat, köztük a magyarokat 
rejtő tömegsírok megjelölése és lehetséges az áldozatok exhumálása is. Az állami bizottság képviselői ebben 
állapodtak meg a tartományi képviselőház elnökével és a kormány alelnökével az Újvidéken megtartott 
találkozón. Megállapodás született arról is, hogy vajdasági albizottság alakul, amelynek feladata lesz segíteni a 
központi testület munkáját és a vajdasági tömegsírok feltérképezése lesz. Az albizottság tikári teendőit Mezei 
Zsuzsanna, a Vajdasági Levéltár munkatársa végzi. 
A zárt ajtók mögött tartott megbeszélésről kiadott közlemény szerint Egeresi Sándor házelnök emlékeztetett 
arra, hogy a tartomány már korábban határozatban törölte el a magyarok kollektív bűnösségéről szóló 
határozatot, amelynek alapján a katonai közigazgatás idején, 1944 őszén több ezer magyart végeztek ki. 
Ezekről őszintén kell beszélni, de annak nem szabad veszélyeztetnie az európai értékeket. Minden bűntényt 
konkrét személyek követtek el, nem pedig egyes nemzetek, tette hozzá. Pásztor István, a kormány alelnöke 
kiemelte, hogy az áldozatok egyforma elbírálást érdemelnek, tekintet nélkül arra, hogy melyik nemzethez 
tartoznak.  
Az állami bizottság titkára Srđan Cvetković pedig kiemelte, hogy főleg a belgrádi levéltárban talált adatokat 
dolgozták fel, 20 ezer áldozatot azonosítottak a kivégzésekről megmaradt listák alapján.  
A találkozó után csak Srđan Cvetković nyilatkozott. Elmondta, hogy eddig főleg anyagiak miatt korlátozódott a 
belgrádi levéltárra a bizottság munkája. Itt ugyanis rendelkezésükre állt a levéltárak megnyitása után az 
állambiztonsági archívum is. Itt találták meg a mintegy 20 ezer kivégzettnek a névsorát is. De az idén a 
kutatásokban a hangsúlyt Vajdaságra helyezik át. Ezért javasolták a tartományi albizottság megalakítását is. 
Elmondta, hogy a bizottság szerint nem az exhumálás a legfontosabb, hanem az, hogy minden áldozatot számba 
vegyünk, hogy megkeressék és kijelöljék a tömegsírokat. Ott, ahol lesz rá feltétel és lehetőség, meg anyagi 
fedezet, ahol nagy pontossággal megállapítható az áldozatok kiléte ott javasolni fogják az exhumálást. Ez az elv 
egyformán vonatkozik a szerbiai és a vajdasági tömegsírokra is. 
Cvetkovic nagyra értékelte, hogy a Vajdasági Levéltár munkatársa, Mezei Zsuzsanna már komoly 
dokumentációt készített, mint mondta ezt is beépítik az állami bizottság anyagába. Hozzátette, hogy átveszik a 
Vajdasági Képviselőház tényfeltáró bizottsága által elkészített, mintegy 100 ezer áldozat nevét tartalmazó 
adatbázist is. Ez azonban bizonyos átdolgozására szorul, mert egyrészt más módszer alapján készült, másrészt 
pedig bizonyos hiányosságokat is tapasztalhatók. 
Csíkos Zsuzsa 

 
 
 
 
 
 
 
 
 


